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Autobombe a Milano e Roma

La strategia 
del terrore

Ieri mattina l’Italia si è 
svegliata nel terrore. Poco 
d opo  le 23 di m arted ì 
un’auto è esplosa in pieno 
centro a Milano: 5 le vitti
me, numerosi i feriti. Poco 
dopo la m ezzan otte  due  
autobombe esplodevano a 
Roma, una a San Giovanni 
in Laterano e l’altra in Via 
del Velabro: molti i feriti e 
gravi danni alle strutture.

A M ilan o , sim ilm en te  
all'episodio di 21 anni fa a 
Peteano, in cui m orirono  
tre carabinieri, una telefo
nata anonima segnalava ai 
vigili del fuoco un’auto in 
via Palestro, dalla quale u- 
sciva del fumo.

A Roma, come già alcu
ne settim ane orsono nella 
stessa capitale e a Firenze, 
sono stati presi di mira al

cuni m onum enti e chiese  
più significative.

La prima cose che ci vie
ne in mente è il passato re
cente, i tempi bui dell’Ita
lia, il terrorismo, la strate
gia della  tensione. Forse 
proprio questo è il Fdo con
duttore di tutti questi at
tentati.

L'Italia sta attraversan
do un periodo m olto im 
portante per il suo futuro. 
Le certezze di ieri sono ca
dute sotto i colpi dei giudi
ci di mani pulite, i partiti 
tradizionali sono in ginoc
chio, la gente ha voglia di 
pulizia e di nuovo.

In questo scenario gli in
terro g a tiv i sono sem pre  
quelli. A chi giova, e per
chè? La risposta, forse, c ’è. 

i Rudi Pavšič

Nič novega 
na Deželi
Severna liga še brez partnerjev

Kmalu bosta potekla dva 
meseca od deželnih volitev 
in o novi vladni večini ni ne 
duha ne sluha. Zelja Sever
ne lig e , da bi o k o li sebe 
z b ra la  z a d o s tn o  Š tev ilo  
strank, se doslej ni uresniči
la. Če je  res, da nekatere 
manjše stranke (PRI, Zeleni 
in furlanski avtonomisti) so 
p o k a z a le  p r ip ra v lje n o s t  
skočiti na ligaški voz, de
ljena m nenja ostajajo zno
traj DS L.

Te stranke so se prejšnji 
večer sestale v Vidm u, da 
bi sestavile skupni politični 
program, da bi ga predloži
le L igi, na kateri je  sedaj 
poteza, da odloči. V nekate
rih krogih so že krožile ve
sti o bodoči vladni sestavi 
na Deželi. Liga bi ob pred
sedniku Fontaniniju dobila

še 5 od b o rn istev , DSL bi 
imela podpredsednika (Tra- 
vanuta) in 3 odbornike, dve 
odbornistvi bi Sli Zelenim, 
enega bi dobili republikan
ci.

Od Bossijevih pristašev 
pa so se ogradili že sociali
sti, ki n ap o v ed u je jo  k on 
struktivno opozicijo, in sa
m a KD. Le-ta kritizira L i
go, čeS da v svojem progra
mu bi rada iz naSe dežele 
napravila lom bardsko pro
vinco v službi Bossija, kar 
je  za d e m o k ris tija n e  n e 
sprejemljivo.

Spričo povedanega je  ja 
sno, da ni Se napočil čas 
dokončnih  računov. S icer 
kaj več se bo lahko izvede
lo po sestanku načelnikov 
svetovalsk ih  skupin, ki je  
bilo včeraj v Trstu.

Lombaj:
nazaj

odprejo
Je za p juskat na ruoke, 

aplavdit tistega, ki odperja, 
kadar vsi zaperjajo. M isli
mo na oštarije in butige. Od 
Hlocja do Dreke je bluo za- 
partih, adno za drugo, v za
dnjih lietih petnajst oštarij 
in Stiemajst butig.

Emesto Rucchin-Drečinu 
iz Lombaja se je po vič kot 
Štiridesetih letih garanja po 
svetu odloču prid dam u, v 
svoj rojstni Lombaj. Za sa
bo je  p a rp e ju  tud i sv o jo  
francuosko  Zeno, Lucette. 
Odločila sta se, da pokažeta 
svetu, da se lahko tudi od
perja ne samuo zaperja. An 
jutre končno lahko inaugu- 
rajo novo gostilno.

Ni slo lahko. Najprej sta 
m uorala zapravit puno de
narja za postrojit, adaptirat 
in modernizirat staro Parte- 
novo ostarijo . D ielo se je  
vleklo puno cajta naprej. Ko 
pa je  bluo dielo opravjeno, 
sta mislila, da lahko odpre
ta, pa so Sele takrat začele 
prave težave. Licenca ni bla 
Se parpravjena in je  buojs 
kopat opoko s pikonam, kot 
imiet opravila z burokraci- 
jo.

beri na 8. strani

Iz Poljske je  pania  
Žalostna novica, de se 
je  v pandiejak zgodila 
nasreča: umaru je  
Jurček-Giorgio Quotiz
za. Beri na 6. strani

2e puno cajta so po vasicah brez uodè an na morejo vič

Ruonac
V Ruoncu so brez vodè. Loruovi pušča

jo, so vederbani, arjavi... Nie ’na težava te- 
lih dni, je  na stvar, ki gre napri že puno pu
no cajta. Tele dni je  ratala slaviS. Predvsem 
težkuo je v vasicah Klavora, Osjak, Butera, 
T uom ac an S tu ram , k je r ž iv i 58 lju d i. 
Nadvse, tele dni so se jim  parložli Se drugih 
150 scouts taz M estre, ki preživljajo njih 
počitnice v faruže an v Šotorih, v tendah go

par Tuomce. “Učera smo imiel samuo 15 
minutu uodè, donas pa nič” so nam jal v 
pandiejak teli scouts.

Go par Tuomce smo srečal tudi dvie že
ne. Wanda Manzini nam je  jala: “Vodo jo 
odprejo pa se zgubja po pot, loruovi so po- 
knjeni par vič kraj. Tle par nas, tle po gorah 
vsak se muore pomagat, takuo ki more...”. 

beri na strani 6

V Ruoncu 
je  tudi 
skupina 
skavtu, 
ki glih takuo 
ku druz 
tarpe žejo...

Referendum a Resia?
E ’ giunta venerdì 23 luglio, presso la se

de municipale del Comune di Resia, la ri
chiesta per l’indizione di una consultazione 
referendaria popolare in relazione alla co
stituzione del Parco delle Prealpi Giulie. 
Tale istanza, sottoscritta da 570 cittadini e- 
lettori, corrispondente al 43% degli aventi 
diritto, intende avvalorare le proposte già a- 
vanzate in precedenti occasioni e sfociate 
n e ll’opposizione alla  esecuzione di tale 
progetto, prim a d ’aver dato giusto rilievo 
alle interpellanze della popolazione.

La consultazione è risultata l’ultimo sta
dio per far valere dette ragioni, considerata 
l ’im portanza d e ll’argom ento: una scelta 
che non lascia indifferenti; si tratta infatti, 
di una form a di partecipazione popolare, 
prevista dallo statuto comunale che all’art. 
51 ammette tale istituto, quando richiesto 
da almeno il 30 % degli elettori, iscritti nel
le liste della popolazione residente.

Il sindaco di Resia, Luigi Paletti, ha ri
sposto in questo modo all’ultimo confronto. 

segue a pagina 2

7. an 8. avgusta na Matajurju
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Ni bluo nikdar lahko biti 
Slovenci tle par nas an nie 
Se donas ne. Ankrat so ble 
grožnje, zaničevanje, priti
ski an strah, težave an mize- 
r ija . D onas sm o Š ibki, 
zm ankavajo nam moči zak 
nas je nimar manj, pobiera- 
mo granke sadove od tistih, 
ki so nas pred uojsko an po 
uojski tlačili, nam jemali sa
po za živiet an so nam na 
vsako vižo tiel odriezat je 
zik. Smo žalostni, pa le gre
de živi an ponosni. Ponosni, 
zak sm o znal d a rža t živo 
sladko sloviensko besiedo, s 
katero nas je mama pozdra
v ila , kadar sm o p arsli na 
sviet; ponosni, zak jo  nismo 
zatajil an z njo smo živiel 
an dielal. Ni lahko bit Slo
venec, je  pa lepuo, je  jau  
slovenski pesnik Ciril Z lo
bec, an ima pru.

NaSa slovienska besieda, 
naSa kultura zaslužita svoj 
senjam, kjer se lahko zbere
jo  vsi tisti, ki jim  je  par sar- 
cu duša an p rav a  podoba 
Benečije. Ankrat je  tak se
njam biu Kamenica. V duhu 
K am enice sm o se lani po 
dugem cajtu srečali avgusta 
na M atajurju . L ietos tisto  
srečanje med Slovenci po- 
novmo spet na Matajurju za 
Sv. Louranca, saj smo Zeliel 
se srečat med nami an grede 
oživiet vaški senjam.

Zveza Slovencev videm 
ske pokrajine, ki s pomočjo 
Beneške planinske družine 
organizava srečanje, ima v

m is lih  p rav i p o lie tn i s e 
njam, na odpartem , kjer se 
srečajo parja telji.T istem u, 
ki pride 7. an 8. avgusta na 
M ataju r ne ponud im o sa 
muo hrane an pijače, pač pa 
tud parložnost uživat z be
neško an rezijansko ljudsko 
pesmijo, s glasbo citiraucev 
an glasam ramonike, se po
smejat z Beneškim gledali
ščem an s Guidam an Fran- 
kam  an sev ieda jo  veselo  
zapiet an zaplesat.

Srečanje na Matajurju bo 
tud parložnost za se zahva
liti se vse kar sta dobrega 
n a rd ila  za n ase  l ju d s tv o  
msgr. Valentinu Birtiču an 
P asq u a lu  G u io n u , ki o b 
hajata 60. lietnico, odkar sta 
darovala parvo sveto maso.
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Most pod vasjo Korito 
nad reko Rezijo, ali 
kot j i  pravijo domačini 
nad reko Bilo

Referendum a Resia?
II43% della popolazione chiede la consultazione popolare per abrogare il progetto del Parco 
Il sindaco Paletti dichiara: “L’attuale amministrazione si trova a gestire una scelta fatta da altri’

— =  Aktualno—

DALLA SLOVENIA
Bogo Samsa

La stagione 
dei dossier

segue dalla prima
“ Il p rogetto  del Parco è 

stato adottato già nel 1988 
senza che vi fosse alcuna 
pubblicità e senza che allora 
fosse chiesto alcun confron
to con la popolazione, tran
ne una riunione convocata 
da un funzionario della Co
m unità M ontana Canal dei 
Ferro-Vel Canale”.

L ’attuale am m inistrazio
ne comunale, non ha alcuna 
responsabilità, bensì si tro
va solo a dover gestire una 
sce lta  fa tta  da altri e resa 
nota e posta in discussione 
d a ll’attuale am m inistrazio
ne. Infatti, già nel 1991 si 
sono resi pubblici gli atti di 
costituzione del Parco per 
dare l ’opportunità di formu
lare le opportune osserva
zioni.

In merito arrivarono solo

due opposizioni, che venne
ro esam inate dal consiglio 
c o m u n a le  ed  a p p ro v a te  
a l l ’u n an im ità . A d esso  ci 
troviamo di fronte a un fatto 
nuovo , so tto lin ea  P ale tti, 
dove viene chiesto di aboli
re una is tituzione già e s i
stente. Certo l ’am m inistra
zione comunale prende atto 
della volontà dei cittadini e 
farà quanto possibile perchè 
il Parco non apporti disagi 
di rilievo alla popolazione, 
m a sia una opportun ità  di 
sviluppo per la stessa.

In questo si intende natu
ra lm en te  ap p ro v are  d e lle  
norme di attuazione accetta
bili e rivedere altresì, la pe- 
rimetrazione del Parco, che, 
attualm ente com prende d i
versi centri abitati ed è in 
certi casi è a ridosso di fra
zioni comunali: tali norme,

non appena verranno predi
sposte  saranno  oggetto  di 
confronto con la popolazio
ne affinchè esprim a il pro
prio parere e le opportune 
osservazioni; si darà in ogni 
caso ampia pubblicità a tutti 
gli atti che dovranno essere 
adottati per dare attuazione 
al Parco.

In merito alla richiesta di 
abrogazione mediante refe
rendum si deve far notare, 
prosegue il sindaco, che at
tualm ente l ’am m inistrazio
ne com unale  è sp rovv ista  
delle norme di attuazione di 
questo istituto.

Anche in questo senso si 
adopererà. Nel frattempo si 
darà, esecuzione alle speci
fiche richieste regionali.

Il sindaco Luigi P aletti 
ha in seguito espresso il suo 
disappunto sul metodo clan

d estino  e fraudo len to  con 
cui si è provveduto a racco
gliere le firme, specificando 
comunque la legittimità del 
procedimento.

Ha poi espresso risen ti
mento per la mancata inter
pellanza fa tta  a ll’am m ini- 
strazione comunale che non 
ha espresso alcuna contra
rietà in merito alla raccolta 
delle firme.

Mentre scatterà il proce
dimento di valutazione delle 
m odalità  di racco lta  delle 
firm e e della validità delle 
stesse, il Comitato di coor
dinamento continuerà a por
tare avanti il calendario dei 
lav o ri, le in iz ia tiv e  ed il 
program m a di gestione già 
av v ia te , p e r p ro m u o v ere  
l’immagine del Parco delle 
Prealpi Giulie.

Catia Quaglia

La settimana scorsa è  sta
ta scoperta all'aereoporto di 
Maribor im 'ingente quantità 
di armi: centinaia di Kalash
nikov, munizioni, lanciami
ne, mine ed altro materiale 
bellico. Le diverse tonnellate 
di armi erano ferme nei ma
gazzini da quasi un anno e 
non si sa chi ne sia il p ro 
prietario nè a chi erano de
stinate. Si sa soltanto che di
versi containers erano stati 
trasportati da aerei russi e 
d a l l ’a e re o p o r to  a veva n o  
proseguito il proprio cammi
no su elicotteri russi con le 
insegne d e ll’ U nprofor. Le 
armi sarebbero state desti
nate ai mussulmani della Bo
snia o secondo una versione 
meno accreditata ai serbi.

La scorsa settim ana c ’è 
stata una forte proliferazione 
di dossier in Slovenia. In pri
mo luogo contro l ’esponente 
del partito nazionale Jelinčič 
che sarebbe stato un attivo 
collaboratore dei servizi se
greti del passato regime. O- 
ra è apparso un nuovo dos
sier che coinvolge il mondo 
giornalistico, accusato que
sta volta non di essere stato 
legato ai servizi segreti slo
veni bensì al Kos di Belgra
do, cioè ai servizi segreti mi
litari la qua! cosa è di gra
vità decisamente maggiore.

In tutti questi casi è in pri
mo piano ancora una volta il 
nome del ministro della dife
sa Janez JanSa. E stato lui a 
scoprire le armi all’ aeropor
to di Maribor, è stato chia
m ato in causa da Je linč ič  
che è il presidente della com
missione parlamentare della 
difesa e nel libro bianco che 
il m inistro sta preparando  
dovrebbe essere pubblicato  
un documento riservato che 
riguarda la collaborazione 
dei giornalisti con i servizi.

Forse il vero retroscena e 
l’obiettivo politico è stato in
d ica to  da Jo že  P u čn ik  in 
un’intervista per la TV slove
na quando ha dichiarato che 
il regime precedente era cri
minale e chi ha avuto a che 
farvi era un collaborazioni
sta. Da questo principio, che 
dovrebbe essere fissa to  dal 
parlamento con la legge, di
scendono tutte le mosse suc
cessive. A questo principio si 
dovrebbero  uniform are la 
politica interna, quella eco
nomica, scolastica, culturale

e giù, giù, sino ad arrivare 
agli uffici per l ’occupazione.

Tradotto in un linguaggio 
concreto ciò significa p ro 
clamare criminale il sistema 
politico sociale successivo al 
maggio del 1945 e definire 
tutti coloro che vi avevano  
contribuito collaborazionisti. 
Da ciò deriva la necessità di 
perseguire a termini di legge 
i più coinvolti o perlomeno  
fa r  sentire loro delle conse
guenze giuridico formali. La 
repressione più dura natu
ralmente toccherebbe la co
siddetta Udbomafia, ma an
che tutte le strutture statali a 
tutti i livelli, sino all’ufficio 
p er  l ' occupazione dove la 
precedenza va a chi ha un 
passato senza macchia.

Tutto ciò è un assurdo, un 
assurdo però molto pericolo
so. Questa è stata la logica 
con cui si è costituito il regi
me stalinista e quello fa sci
sta, in Slovenia ciò portereb
be alla sostituzione di un re
gime con uno nuovo. La via 
p er raggiungere questo o- 
biettivo passa attraverso gli 
scandali ed i dossier che do
vrebbero contribuire a modi
ficare i rapporti di forze in 
parlam ento, paralizzare la 
parte liberale e battagliera  
della stam pa, elim inare lo 
stato di diritto, sostituire le 
colpe dei singoli con una li
na colpevolizzazione colletti
va.

Concretamente ciò signifi
ca che se hai co llabora to  
con l’Udba o se sei sospetta
to di averlo fatto, se sei stato 
membro dell'Alleanza socia
lista non puoi fare il parla
mentare, il ministro, l’ammi
nistratore in quanto chi deci
de non è la giustizia indipen
d en te  b en sì co lu i che  
nell’ombra stila e diffonde i 
dossier. E questo è già il pri
mo passo di un tentativo di 
colpo di stato o perlomeno di 
modifica dei rapporti di fo r
za politici con mezzi illegali.

Per ora questi sono sol
tanto dei timori, ma talmente 
seri che in modo decisamen
te efficace stanno bloccando 
il Parlamento e gli altri cen
tri decisionali e la Slovenia 
dimentica i problemi econo
mici e sociali e affonda sem
pre più  nel ricordo l ’unità  
creata nella fe lice e gentile 
primavera dell’ indipenden-

“Le mie parole inascoltate”
Cara direttrice,
ti scrivo a proposito del tuo “Ragaz

zi di serie A e B”, del quale condivido 
sostanzialmente il contenuto. Senten
domi personalmente coinvolta dal tuo 
giudizio sugli am m inistratori, vorrei 
fare delle precisazioni, o meglio una 
breve cronistoria della riunione indetta 
dalla Comunità montana per l ’organiz
zazione dei soggiorni estivi per ragaz
zi, alla quale partecipai come rappre
sentante dell’Amministrazione com u
nale di S. Pietro al Natisone.

I Com uni rappresentati erano ben 
pochi: oltre a S. Pietro, altri due o tre. 
L ’impossibilità delle amministrazioni 
di partecipare con denaro o servizi alla 
rea lizzaz io n e  dei sogg io rn i em erse 
chiaramente subito. Di fronte alle diffi
coltà (come organizzazione m ensa e 
trasporti) proposi di rivolgerci al Cen
tro studi Nediža che per anni aveva ri
solto egregiamente il problema, orga
nizzando Mlada brieza. Quando nella 
fase finale della discussione si parlò

della cooperativa che avrebbe gestito i 
soggiorni, pregai la rappresentante del
la Comunità montana di prendere con
tatti anche con il Centro studi NediZa. 
Questo sia per coerenza con le varie 
gare d ’appalto (perlom eno della mia 
am m inistrazione) dove le ditte locali 
non vengono mai ignorate, sia per una 
verifica dei costi, e non ultimo per un 
esem pio d ’unione sociale che indub
biam ente non avrebbe nociuto ai ra
gazzi destinatari delle nostre attenzio
ni.

Le mie parole, che comunque espri
mevano la volontà degli amministratori 
di S. Pietro e del sindaco Marinig, sono 
evidentemente cadute nel vuoto perché 
é vero quello che hai scritto: “Purtrop
po non é stato fatto nem m eno il più 
piccolo tentativo per verificare la pos
sibilità di realizzare un ’iniziativa co
m une” . M a quando scrivi proprio a 
proposito della mancata collaborazio
ne: “... gli amministratori locali hanno 
precise resp o n sab ilità” , proprio  per

quanto sopra detto, io le respingo.
L ’operato degli amministratori di S. 

Pietro é sempre stato per il superamen
to di certi steccati e per una costruttiva 
collaborazione, nella profonda convin
zione che la causa principale dell’im
poverimento sociale, culturale ed eco
nomico delle Valli é la divisione fra i 
suoi cittadini per un’eredità culturale e 
linguistica preziosa e pesante. Divisio
ne assurda (se si pensa che tutti giura
no di amare le Valli, il dialetto sloveno 
e le nostre tradizioni) ma fomentata e 
benedetta con tanta maestria da tenere 
incatenati a guardare un patrim onio 
che si dissolve nella stupidità.

Per questo imperdonabile danno, per 
l’eventuale spreco di denaro pubblico e 
di energia nel rifiuto di collaborazione, 
cara direttrice, io non mi sento respon
sabile, né come cittadina né come am- 
ministratrice. Con stima e affetto

Bruna Dorbolò 
assessore assistenza, cultura e istruzio
ne di S. Pietro al Natisone

Krško: riattivata la centralePeterle in Francia
Il m in is tro  d eg li es te ri 

Lojze Peterle è stato in visi
ta ufficiale in Francia dove 
si è incontrato con il collega 
Alain Juppè con il quale ha 
p a rla to  in p a r tic o la re  dei 
rapporti economici tra i due 
paesi e della possib ilità  di 
anticipare i tempi per l ’en
tra ta  della  R epubblica d i- 
S lo v e n ia  n e lla  C o m u n ità  
europea.

Al suo rientro in patria il 
ministro degli esteri sloveno 
si è incontrato con la dele
gazione della Federazione 
russa guidata dal m in istro  
per i ra p p o rti  eco n o m ic i 
Sergej Glazijev.

Čatež in testa
Sono le terme di CateZ le 

più amate dai turisti. Questo 
il da to  che em erge da  un 
so n dagg io  del q u o tid ian o  
Deio di Lubiana.

Al secondo posto un altro 
centro termale, Atomske to
plice, mentre la terza piazza 
a p p a rtian e  a P lezzo  (B o 
vec). Scorrendo la classifica 
si trovano i centri di OrmoZ, 
Bohinj, il lago di S livnik, 
R o g la , R o g ašk a  S la tin a , 
Portorose e le term e di S- 
marje.

Tragedia famigliare
Una giovana donna di 33 

anni di Slovenska Bistrica si 
è tolta la vita dopo aver ucci
so i suoi due bambini di 12 e 
10 anni. Sembra che alla ra
dice della tragedia stia la di
sperazione della donna che 
alcuni mesi fa perse il marito 
in un incidente stradale.

Jelinčič nel mirino
Il leader della destra slo

v en a  Z m ag o  Je lin č ič  d o 
vrebbe lasciare la politica a 
seguito  delle  voci sul suo

passato nelle file dei servizi 
segreti del regime com uni
sta. Questa la richiesta emer
sa da un sondaggio in cui il 
42%  deg li in te rv is ta ti  ha 
chiesto la testa di Jelinčič. 
C o n tro  un suo a llo n ta n a 
mento dal parlamento si è e- 
spresso il 32% degli intervi
stati, molti gli incerti.

Meno disoccupati
Secondo i dati fomiti dal 

Ministero del lavoro in Slo
venia il numero dei disoccu
pati è di 85 mila, cioè 40 mi

la in m eno dei dati forniti 
dall’istituto centrale di stati
stica. Secondo il m inistero 
del lavoro la media dei senza 
lavoro (9,1) è al di sotto de
gli standard europei. Il nu
mero maggiore di disoccu
pati è rappresentato dai gio
vani dai 15 ai 24 anni.

La centrale riprende
La cen tra le  nucleare di 

KrSko, dopo due mesi di i- 
nattività, riprenderà a fun
zionare. Lo ha deciso la dire
zione dell’impianto dopo il

nullaosta emesso dall’agen
zia intemazionale per il con
trollo delle centrali nucleari 
che ha svolto il sopralluogo. 
Della commissione facevano 
parte esperti del Brasile, del
la G erm ania, d e ll’O landa, 
dell’Inghilterra e degli USA.

La Dalmazia brucia
Violenti incendi continua

no ad interessare una buona 
parte della Dalmazia.

Nell’arcipelago di Sebeni- 
co le fiamme hanno distrutto 
120 ettari di bosco, danneg
giando anche alcune case. 
L ’opera di spegnimento è re
sa d ifficila dal forte vento 
che soffia nella zona.
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AResia 
è viva 

V arte 
racconto

Potujoči renesančni voz skupine Scramasax

Posebno vabilo 
v Palmanovo

avgusta prestopil mejo med 
deželama Veneto in Furlani- 
ja -Ju ljisk a  krajina. V nasi 
deželi bo zapustil obalo in 
se prem ikal po furlansk ih  
vaseh in po dveh m esecih 
potovanja bo zaključil svojo 
pot v Palmanovi.

Šola za mlade 
glasbenike

S koncertom v gledališču 
Ristori v nedeljo 1. avgusta 
ob 21. uri se zaključi v Če
dadu po letna m ednarodna 
Sola za mlade glasbenike, ki 
jo  p rip ra v lja ta  Z družen je  
mladih evropskih glasbeni
kov (Yem) in italijanska se
kcija evropskega združenja 
glasbenih pedagogov za go
dala. Poletna Sola se je za
čela 17. julija pod pokrovi
teljstvom delovne skupnosti 
A lpe-Adria, obiskuje je  42 
m ladih (od 13. do 17. leta 
starosti) iz Italije, Slovenije, 
Hrvaške, Avstrije, Nemčije, 
S v ice , L u k sem b u rg a , J a 
ponske in Tajvana. V pro
gramu so tečaji violine, vio
le, v io lončela  in tečaji za 
k o m o rn o  in o rk e s tra ln o  
igro. Vodijo jih priznani do
centi, med njimi naj omeni
mo Slovenca Igorja Kureta 
in Crtomira Siskoviča.

Velja poudariti, da pote
ka pouk v italijanščini, an
gleščini, francoščini, nem 
ščini, slovenščini in h rva
ščini. Ob vsakodnevnih va
jah se mladi glasbeniki ude
ležujejo tudi tečajev ita li
ja n šč in e , ra zn ih  v o d en ih  
izletov in srečanj s priznani
mi osebnostmi iz glasbene
ga sveta . Prav go tovo  bo 
zanje poletna Sola nepozab
na izskuSnja.

Banda
a Cividal

Sabato a ll’insegna della 
musica a Cividale. Il 31 lu
glio infatti, alle 18, in piaz
za Paolo Diacono si terrà il 
concerto della banda della 
brigata meccanizzata “Man
tova” . Di tu tt’altro genere 
invece la m usica che si a- 
scolterà nella stessa giorna
ta in piazza Duomo. Dalle 
18 alle 23 sono previste le 
esibizioni di alcuni giovani 
g ru p p i ro ck  d e lla  zo n a  
nell’ambito della manifesta
zione “Forum rock ’93” .

P rendendo spunto dalla 
ricca tradizione del raccon
tare che caratterizza la Val 
Resia e dal suo vasto patri
monio di storie e favole, é 
so rto  il p ro g e tto  “ R e s ia  
racconta oggi” , che intende 
sottolineare e far tornare in 
auge la grande trad iz ione 
orale del territorio resiano. 
Questo progetto rientra nel
la serie  di m an ifestazion i 
denom inate “ M ontagna a- 
m ica” promosse e sostenu
te dalla Regione Friuli-Ve
nezia Giulia.

Il p ro g e tto  “ R esia  ra c 
conta oggi”, realizzato an
che grazie al contributo del 
C om une di R esia  e d e lla  
C om unità  m ontana C anal 
del F e rro -V a i C an a le , si 
co m p o n e di due fa s i. La 
prim a ha p rev isto  l ’o rg a 
nizzazione di un laborato
rio, tenutosi nel mese di lu
glio a Prato, per la costru
zione di racconti. La secon
da fase prevede la Settim a
na del racconto, dove i par
tecipanti potranno presen
tare  i raccon ti co stru iti o 
rielaborati durante il labo
ratorio nonché quelli tratti 
dal ricco patrimonio narra
tivo della Val Resia.

La Settimana del raccon
to sarà itinerante e si svol
gerà da lunedì 2 a sabato 7 
agosto, dalle 21 in poi, toc
cando le località di Stolviz- 
za , O s e a c c o , G n iv a , S. 
G iorgio, Prato e Zamlin, ri
scoprendo così anche posti 
e scorci particolari.

Sia il laboratorio che la 
Settim ana del racconto so
no s ta te  re a l iz z a te  d a lla  
Cooperativa Damatrà di U- 
dine in collaborazione con 
la sede di Resia dell’Unio
ne dei circoli culturali slo
veni.

Luigia Negro

Raffaella lussa: una tesi da 110 e lode 
con i racconti in dialetto sloveno di Dde

La tesi, un volumone con 
la copertina rossa, si intito
la “Narrativa di tradizione 
orale in val Natisone. Il re
pertorio di llde Chiabudini 
( Cicigolis/Sčigla)”.

A proporlo  e d iscuterlo  
con il relatore Gianpaolo  
Gri ed  i correlatori, i p ro
fe s so r i M ilko  M atiče tov  e 
Giulio Lunghi, é stata Raf
fa e lla  lu ssa , una ragazza  
nativa di Sorzento che oggi 
abita a Cividale e che si é 
laureata il 28 giugno in Sto
ria delle tradizioni popolari 
presso la facoltà  di Lettere 
moderne dell' Università di 
Trieste. La vo ta zio n e? La 
migliore possibile, HO e lo
de. La tesi com prende una 
parte introduttiva divisa in 
sei sezioni, quindi i ventuno 
testi raccolti dalla viva voce 
di una signora di Cicigolis, 
llde Chiabudini, in dialetto 
sloveno con la traduzione in 
italiano, una scheda di clas-

re a tappeto diverse frazioni. 
Ho intervistato alcune per
sone. Poi un po’ per caso ho 
incontrato questa narratrice 
ed ho deciso di registrare in
teramente il suo repertorio.

Dal punto di vista lingui
stico, come ti sei orientata?

Ho preferito stilare i testi 
in dialetto sloveno in manie
ra leggibile. Non é il lavoro 
di un linguista, penso inte
ressi soprattutto dal punto di 
vista folkloristico. I testi so
no stati rivisti da Luciano 
Chiabudini (fratello di llde, 
ndr), modellati quindi sulla 
grafia da lui usata.

C ontinuerai questa ri
cerca anche in futuro?

Mi piacerebbe continuare 
a raccogliere questi racconti, 
sempre nell’area del com u
ne di Pulfero. Spero di far
cela, compatibilmente con la 
necessità che ho ora, quella 
di trovare un lavoro.

Michele Obit

Zamisel umetniškega vo
dja, duše in glave skupine 
Scramasax, Beppija Monaia, 
je  v bistvu preprosta: torej 
ponovno ustvariti v vročih 
poletnih večerih vzdušje in 
življenje iz tistih časov, ko 
so drzni arhitekti in izvrstni 
mojstri začeli načrtovati in 
graditi mesto-trdnjavo v fur

lanski nižini.
T ako se voz, ki seveda 

služi kot prevozno sredstvo, 
vsako večer v drugem mestu 
spremeni v gledališki oder 
in skupina igralcev zaživi, 
se spremeni v komike iz 17. 
stoletja. Nekateri bojo šiva
li, drugi izdelovali usnjene 
maske ali kuhali, tretji reci-

Med najbolj svojevrstne, izvirne in zanimive pobude, 
ki jih je  Dežela Furlanija-Juljiska krajina priredila, za
to da bi pritegnila pozornost širše italijanske javnosti na 
zvezdnato mesto Palmanove, sodi prav gotovo potujoča 
karavana čedajske skupine Scramasax. V bistvu gre za 
potujočo predstavo, ki se ponavlja vsak dan: pravza
prav najprej gre za predstavitev življenja ljudstva v 
obdobju renesanse, nakar sledi proti večeru gledališka 
predstava.

Renesančni voz, v katerega sta vprežena dva lipican
ca od 20. julija potuje po obali severnega Jadrana in bo 
zaključil svojo pot 19. septembra v Palmanovi, torej v 
mestu, kjer je na ogled ob 400.1etnici ustanovitve trdnja
ve zanimiva zgodovinska razstava in kjer se bo odvijala 
zadnja predstava.

tirali, pisali, plesali ali brali z g o d o v in o  in leg en d e  o
taroke. Njim se lahko vsak- ustanovitvi mesta Palmano-
do pridruži, posodijo mu re- ve. P osebno m esto  im a v
nesančne obleke in orodje in predstavi tradicija “benena-
bo poskušal živeti v rene- dantov” iz 16. stoletja oziro-
sansi. ma prav na to obdobje se

Proti večeru pa pridejo na nanašajo dokumentirani in-
v rsto  čarovnik i, igralci na kvizicijski procesi proti tem
hoduljah, poulični pevci, in duhovom,
še in še, ki bodo predstavili R enesančn i voz bo 12.

Pohvala pridnim študentam

Raffaella
lussa
riceve
i complimenti 
dei relatori 
dopo la 
discussione 
della tesi

sificazione secondo indici 
internazionali e una compa
razione con analoghi testi 
già  ra cc o lti n e lla  S la v ia  
friulana.

Alcune delle fiabe saran
no prossim am ente p u b b li
cate sulla  rivista  fr iu la n a  
“Ce fastu”.

P erché la sce lta  di un 
indirizzo che riguarda le 
tradizioni popolari?

Da una parte mi interes
sava approfondire il discor
so sul patrim onio culturale 
delle Valli. Ho poi avuto la 
fortuna di incontrare un pro
fessore, Gianpaolo Gri, che

mi ha seguito nella materia 
che mi interessava.

Come si é svolto il lavo
ro di ricerca per la tesi?

In una prima fase ho deli
mitato l ’area. A ll’inizio pen
savo ai comuni di S. Pietro e 
Pulfero, poi l’ho ristretta a 
Pulfero. L ’idea era di batte-

“Na stuoj mislit na druge 
reči, študij dokjer na prideš 
h koncu s Suolo!” Takuo so 
pravli m ama an tata. Pa ni 
p ru  rie s . Ce im aš d o b ro  
voljo, moreš študjat pa tudi 
k iek  d ru z e g a  d ie la t 
b liz u .T u o le  v a ja  za dva 
pridna naša puoba.

G ianm arco Laurencig iz 
Podarja (Sauodnja) je paršu 
h koncu s suolo, napravu je 
maturo na Liceo scientifico 
v Cedade an parjeu je  nar- 
guorš voto: 60  na 60. Pa 
n ie , de je  sam u o  š tu d ju . 
Gianmarco je tudi dober š- 
po rtn ik , je  vp isan  v Poli- 
sportivo Libertas iz Vidma 
an lieta 400 metre. Paršu je 
na trecje mesto v deželnem, 
reg io n a ln em  k am p io n a tu

(juniores).
G ianm arco nas je  paršu 

gledat an nam parnesu nje
ga fo to g ra f ijo . So mu se 
smejale oči an kuo bi moglo 
bit drugače?

“Gianmarco, an seda?” 
“Seda se vpišem na Uni

versità al na “Ingegneria ge
stionale” v Vidme, al pa na 
“Economia e commercio” v 
Benetkah”.

Drugi pridan naš puob je 
D avide C lodig  iz C erneč. 
Za venčpart od vas Davide 
niema potriebo prežentacjo- 
na. Ga poznamo že od kar 
je biu an poberin an je  nosu 
šele kratke bargeške. Na- 
pravju je glasbo, muziko za 
piesm i na Sejm u beneške 
piesmi an vičkrat uduobu za

Gianmarco Laurencig

narlieuš glasbo. Tudi Davi
de je  napravu maturo na Li
ceo  sc ien tifico  v C edade, 
dal so mu 58 na 60. Davide 
pa hode tudi na “Conserva- 
torio” v Vidmu, tudi tle mu

dajejo  vesoke, zlo vesoke 
vote. Lan je  napravu esame 
kot privatista za to peto lie
to. An grede, ki je  hodu na 
L icej, je  tudi učiu g lasbo  
naše te m ale v dvojezičn i 
Suoli v Spietru.

So pa še drugi študentje 
tle z naših dolin , ki so se 
pru lepuo vešuolal. Na L i
ceo Classico Simona Cova- 
c e u sz a c h  iz D o le n je g a  
T arb ja  je  šla  čez šuo lske  
vrata s 53 na 60, Gariup E- 
rika iz Spietra tudi, le s 53.

Vsiem  našim  študentam  
čestitam o, jim  želm o dosti 
uspehu an za napriej takuo 
v študiju kot v življenju. Se 
enkrat kom plim ente Gian- 
m arcu Laurenčiču, ki je  i- 
meu narbuojš rezultat.
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Ob 60-letnici duhovniškega posvečenja msgr. Valentina Birtiča

Skrb m slovensko besedo
v Cerkvi in m

la uresničena, “saj ljudje ni-

Sestdeset let m asevanja 
med beneškimi rojaki, Šest
deset let dela v korist naro
dnostne  sku p n o sti, pol in 
več sto letja  za širitev s lo 
venskega jezika in sloven
ske cerkvene besede. Tako 
bi, na kratko, lahko označili 
prizadevanje enega od tistih 
beneških Zupnikov-Ceder- 
m acev, ki so se zapisali v 
naso zgodovino, kljub dej
stvu , da Se vedno  moCno 
o b lik u je jo  n aso  z d a jšn jo  
stvarnost.

Te besede so namenjene 
Valentinu BirtiCu, 84-letne- 
mu Benečanu iz Ruonca v 
P o d b o n e sc u , ki je  le to s , 
skupaj z m sgr. Pasqualom  
Guionom  praznoval 60-le- 
tnico m asniskega posveče
nja.

“2 e  v m ladih letih sem 
se odločil, da grem v seme- 
niSCe” , mi je  povedal, ko 
sem  ga o b isk a l v R u b i- 
njahu, v hiši z lepim lese
nim “portonom ” ob glavni 
c e s ti ,  ki iz Č ed ad a  p e lje  
proti Fojdi.

“Po treh letih ljudske So
le v domačem Ruoncu, sem 
Četrti letnik opravil v Tar- 
ceti, kasneje pa sem enajst 
let p reživel v v idem skem  
semenišču. Tu sem kot lice- 
ja lec  spoznal m sgr. Ivana 
Trinka, ki me je  tri leta učil 
filozofijo . T ako nam e kot 
na osta le  (v semeniSCu je  
b ilo  tak ra t 40 slo v en sk ih

Študentov) je  msgr. Trinko 
napravil velik utis in nam 
vlil ljubezen do naše besede 
in do naše beneške zem lje.”

Teklo je  leto 1933, ko je 
V alentin  BirtiC bil posve
čen za Župnika in svojo pr
vo maso daroval prav v do
m ačem  kraju. Prvo službo 
pa je nastopil v Osojanih v 
Reziji.

“Spom injam  se, da sem 
moral veC ur hoditi po rezi
janskih klancih, saj sem bo
žjo službo opravljal tudi na 
U Ceji, k je r  sem  m lad in o  
uCil tudi katekizma.”

Vojne dogodke je  msgr. 
BirtiC doCakal kot župnik v 
M arsinu , k je r je  p rež ive l 
celih enajst let.

S p o m in ja  se š tev iln ih  
dogodkov in takratnega Ca
sa, ko so tudi v teh krajih 
preživeli oborožene spopa
de. Verjetno tudi n jegove
mu p o sred o v an ju  pri p r i
stojnih oblasteh v Čedadu 
se je  treba zahvaliti, da niso 
Nemci, zaradi umora dvaj

setih vojakov, sežgali Mar- 
sin.

Sicer bolj kot sama voj
na, pravi msgr. BirtiC, je  fa
šizem zadal nasi narodnos
tni skupnosti usoden uda
rec. Sam je  imel veliko te
žav s o b lastv en ik i, ker je  
maSeval in pridigal po slo
vensko, Čeravno je  bilo to 
prepovedano.

Protislovenska gonja pa 
se je  n a d a lje v a la  tud i po 
vojni, ko je nastopil službo 
v Dreki, kjer je  bil za žu
pnika kar 31 let. “Ljudje so 
bili vsi Slovenci, bali pa so 
se govoriti po nase, saj so 
med njimi bili Spijoni, ki so 
jih ovadili, nas, slovenske 
d u h o v n ik e , pa p so v a li in 
nas imeli za titovce in ko
m uniste. M islim, da je  so

vraštvo do jezika med naj- 
hujsimi zablodami.”

Zaradi določenih težav z 
zdravjem je  msgr. BirtiC za
prosil za premestitev v Bar- 
nas. Njegova želja pa ni bi-

so hoteli, da bi mednje pri
šel slovenski duhovnik.”.

V zadnjem obdobju se je 
preselil v Rubinjah, “kjer je 
tudi precej S lovencev , na 
ža lo s t pa n iso  m ed seboj 
povezani in nim ajo zados
tne iniciativnosti, da bi se 
tudi javno  kako predstavi
li” . V idem ski nadškof A l
fredo Battisti ga je  pred leti 
im enoval za kanonika če- 
dajskega kapitelja in tu ob 
so b o tah  in n e d e lja h  tud i 
spoveduje po slovensko.

"M sgr. B irtiC , ob  vaši 
dušnopastirski dolžnosti, se 
u kv a r ja te  tu d i s p o e z ijo .  
Kako, da ste jo  vzljubili?”

“ M orate vedeti, da sem 
vedno rad prebiral poezije, 
G reg o rč iča , den im o , sem  
“o b d e la l” iz red n o  dobro . 
Ob tem moram dodati, da je 
mama imela dar za poezijo 
in verjetno sem od nje po
dedoval to ljubezen.

Pisati sem zaCel ob dolo
čenih  p riložnostih , kot so 
slavnostne m ase in verski 
p razn ik i, k asn e je  pa sem  
rad vihtel pero vsakič, ko se

mi je  ponudila priložnost. 
Se najveC sem pisal v Dre
ki, saj so bili tam pravi po
goji za pesnikovanje. Nekaj 
svojih pesmi mi je zadruga 
Dom celo objavila v knjigi, 
za katero je  izbor opravila 
pred kratkim preminula go- 
riska pesnica Ljubka Sorli- 
Bratuž.”

“Tako v vašem duhovni
škem delu kot v pesm i izža
reva ljubezen do Benečije. 
K akšna bodočnost se p iše  
tem krajem ?”

“ V e č k ra t p o m is lim  na 
nase kraje, kot so bili ne- 
koC: naSe vasi so bile polne 
ljudi, v hišah je  bilo veliko 
otrok, ljudje so bili veseli, 
radi so peli in se veselili in 
vezani so bili s Cerkvijo.

Danes, ko grem v te kra
je, mi je hudo pri srcu: pov
sod le starejši ljudje, m la
dih skorajda ni. Ni Čutiti ti
ste radosti in veselja, ki sta 
b ili k a ra k te r is t ik a  n aš ih  
krajev. Le od Casa do Casa 
Cujes la jan ja  kakega psa, 
drugaCe pa vlada tišina. Ne 
vem, kaj bi rekel. Položaj 
vsekakor ni zadovoljiv.

Se to bi dodal: m islim , 
da tudi med našimi ljudmi 
ne vlada tista solidarnost, ki 
smo jo  poznali. Vsak dela 
in živi zase, manjka skupin
sk eg a  d e la . V sak  isce  le 
m ateria ln o  nap redovan je , 
ne zaveda  se, da je  hudo 
nazadoval duhovno. To ni 
dobro.”

T ak o  se mi je  p o to ž il 
m sgr. V alen tin  BirtiC, ko 
sem zapuščal njegovo hiso. 
Med potjo sem razmišljal o 
njegovih zadnjih  besedah, 
ko je  govoril o Benečiji in 
njenih ljudeh.

“ V e rje m ite  m i, m sgr. 
BirtiC, da to ni značilnost 
teh  k ra jev , v erje tn o  je  to 
k a rak te ris tik a  d an ašn jeg a  
Casa, ki si je za cilj postavil 
tehnološko in Se drugo na
predovanje, pozabil pa je , 
da brez vrednot je  življenje 
težko, tako v Benečiji kot 
seveda v M ilanu ali G ori
ci.”

Rudi PavsiC

Msgr. Valentin Birtig in pokojni pre Mario Laurencig sta še 
marsikaj skupaj naredila, med najpomembnejšimi je  prav 
gotovo ustanovitev časopisa Dom

Rosica neba
Pridi, oj pridi, 
rosica neba, 
rahlo pokropi 
mladi naš sviet.

Ti vetrič, razgibaj 
vse temne maglice, 
naj sonce poljubi 
nam pušje lepè.

Pojte, le pojte, 
Zgrabci, kuosi, suoje, 
jutranji se dan 
nam zori.

Ti beneška zemjà, 
povzdigni glavo, 
vse sestre in bratje 
ti živjo pojo.

To pesem je  msgr. Valentin Birtig napisal za Senjam  
beneške piesmi iz leta 1975

Orari d’apertura 
il sabato e la do

Il sempre crescente afflusso di visitatori ha sug
gerito, per le giornate di sabato e domenica, il pro
lungam ento d ell’orario di apertura della m ostra 
“Palm anova, fortezza d ’Europa”. Così da sabato 
24 luglio i locali della m ostra osserveranno i se
guenti orari: dalle 10 alle 19 il sabato e dalle 11 alle 
20 la domenica. Durante la settimana gli orari di a- 
pertura e chiusura rimangono invece invariati: dal
le 11) alle 18.

É utile anche ricordare che la vendita dei bigliet
ti é stata prorogata fino a m ezz’ora prim a della 
chiusura dei locali espositivi. Ogni ingresso é inol
tre valido per poter visitare entrambe le sedi, quel
la di Palmanova e quella di Villa Manin.

1400 anni della città stellata in una mostra
La R ep u b b lica  v en e ta , 

per ra fforzare i confin i di 
terraferma, prende possesso 
del F r iu li  o r ie n ta le  nel 
1420. La Serenissima vuole 
così opporsi alla temuta in
vasione turca. In quel m o
mento sul territorio friulano 
sono attive tre fortezze: O- 
soppo, feudo dei Savorgna- 
no, Monfalcone, già sede di 
un castelliere preistorico, e 
M arano, esisten te  dal 500 
dopo Cristo. Nel 1511 Ve
nezia perde Gradisca ed alla

fine di quel secolo decide di 
costruire una munita fortez
za a guardia dell’accesso o- 
r ien ta le  del F riu li, anche 
con l ’intento di intim orire 
l ’Austria. Nell’ottobre 1593 
hanno inizio i lavori per la 
costruzione della fortezza di 
Palma. Fino al 1623 si co
s tru iro n o  i b a s tio n i e le 
“cortine”, dal 1667 al 1690 
furono costruiti i “rivellini” .

Il p rim o p ro g e tto  della  
fortezza si deve quasi certa
mente al friulano Giulio Sa-

vorgnano, poi alla guida dei 
lavori si succedono decine 
di ingegneri e consulenti.

La fortezza, presidiata da 
1.200 uom ini, al tem po in 
cui viene eseguita, é tra le 
più grandi d ’Europa. La sua 
area interna é di 72,5 ettari, 
il suo  p e r im e tro  m isu ra  
1.800 m etri. L ’arm am ento 
consiste in 108 cannoni di 
mezzana con i quali si pote
va sca te n a re  un fu o co  di 
sbarram ento mai pensabile 
fino ad allora. Ma a Palma- 
nova non si combatte alcu
na battaglia. La fortezza na
sce con Venezia e segue le 
v icen d e  s to r ic h e  del suo 
lento declino: dopo il suo 
crollo (1797) passa in mano 
alle  truppe nap o leo n ich e , 
poi all’Austria che la tiene 
fino al 1866, anno in cui le 
terre friulane diventano par
te integrante dell’Italia.

Oggi Palm anova, c ittà- 
fortezza con oltre 5.000 abi
tanti che si estende con le 
nove punte della stella nel 
verde della pianura friulana, 
rappresenta ancora un caso 
raro ed em blem atico della 
“città -idea le” inseguita da 
tanti urbanisti e arch itetti 
nel corso dei secoli.

Una porta di Palmanova, la città stellata che compie quattrocento anni

Inaugurata ufficialmente il 5 giugno, la 
mostra sui 400 anni di Palmanova rimarrà 
aperta al pubblico fino  al 15 novembre. C ’é 
tempo, dunque, per visitare la rassegna - al
lestita dall’architetto Gianni Avon - che la 
Regione ha organizzato nelle sedi della Ca
serma napoleonica presso Porta Udine, a 
Palmanova, e di Villa Manin di Passariano.

A Palmanova, attraverso le sei sezioni, il 
visitatore può ripercorrere i 400 anni di sto
ria, dalla fondazione della fortezza ai giorni 
nostri. Una storia documentata da testimo
nianze originali d ’archivio, modelli, rico
struzioni, macchine, abiti e plastici che aiu
tano a capire quali studi filosofici e tecnici

decisero la tipica pianta a form a di stella, 
chi furono i progettisti, chi abitò le guarni
gioni veneziane, francesi, austriache e ita
liane.

L ’esposizione di Villa M anin amplia il 
panorama culturale, soffermandosi sia sulle 
altre fortificazioni veneziane che esistevano 
al tempo di Palma nel bacino mediterraneo, 
sia sulle altre città-fortezza “stellate" co
struite in Italia ed in Europa.

In tutto i pezzi esposti sono circa ottocen
to. L ’intervento per il restauro della Caser
ma napoleonica é costato un miliardo e 200 
milioni, la mostra in se stessa due miliardi e 
700 milioni, (m.o.)
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Tel krat Tarbi 
an Podboniesac
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Stopila je čez prag osamdeset liet

Nona Gilda 
an nje navuodi
Nji an novičam želmo vse narbuojše

Od koga bomo pisal, od 
novicu al pa od none, ki je 
blizu njih na teli liepi foto
grafiji? Od novicu smo bli 
že napisal, kadar sta se po
ročila. On je  Anthony Du- 
g a ro  iz U s iv c e  (k a m u n  
S v e t L ie n a r t) ,  o n a  je  pa 
A nna C oniglio  iz R em an- 
zaga. V teli vas sta se po
ročila an v teli vas bota Zi- 
v ie la . N jim  že lm o še an- 
krat puno sreCe, zdravja an 
veseja v njih življenju.

Seda pa napišem o an par 
v a r s tic  go  m ez  n o n o  od 
Anthony.

Se k lic e  E rm e n e g ild a  
Feletig - uduova Carlig, je  
P in k o v e  d ru ž in e  iz B are 
(Sauodnja). Rodila se je  80 
liet od tega. Dopunla jih je

m alo dni priet, ko nje na- 
vuod Anthony se je  oženu: 
na 17. junija. Bla je  tu Spi
tale an je  pru že lie la  prid 
dam u za iti na poroko od 
navuoda. Ona prave: “ Bu- 
og me je  uslišu”, takuo 26. 
junija je  šla na ojcet z vso 
nje veliko družino.

G ilda je  ostala  že puno 
liet od tega uduova. Imiela 
je  pet otruok: M irella, M ir
ko, Onelia (mama od m la
dega novica na fotografiji, 
ki je  prem lada um arla no
malo liet od tega), Anna an 
Lucia an pru dol par Luciji 
v Vidme živi že puno liet.

N u n a  G ild a , tu d i vam  
želm o, de bi preživiela še 
puno liet zdravih an vese
lih v topluoti vaše družine.

Od seda buj rauno 
pruoti Matajurju
Sieri jo an postrajajo pot v dolini Aborne

Tarkaj krat smo pisal go 
m ez te lo  p o t, de jo  bo jo  
strojil, de na koncu smo tu- 
ole učakal. Pot je  tista , ki 
dol s pod Ažle gre v Sauo- 
dnjo.

Puno judi jo  nuca za iti 
dielat dol v dolino, pru ta
kuo v nediejo, kar puno fu- 
reštih  parhaja na M atajur. 
Pot je  uozka an nagobarna 
predvsem, Ce pomislimo, de 
po nji hodejo tudi kamioni, 
ki vozejo velike kamane iz 
gjave.

Dielat so zaCel tele dni an 
m uorm o reC, de gredo  še 
dobro napri. Paršli so že do 
TarpeCa an se že vidi, ka- 
kuo bo liep a  an ša ro k a . 
Predvsem se vidi, kakuo bo 
rauna, kjer priet sta bla tista 
dva ovouta, tiste dvie kurve 
zaries nagobame blizu Kle- 
nja.

Dielo, ki ga napravja fir
ma Petrucco iz Č edada bo 
košta lo  1 .221 .200 .000. H 
koncu bi muorlo prid do no- 
vemberja lietos.

An muš an ’na krava 
sta se ušafala na konfi- 
ne od Svice an Italije.

- K am  g re š?  - je  
vprašu muš kravo.

- Grem v Svico, ker 
dol v Ita liji m e na ku 
m uzejo . An mi daje jo  
za je s t sam uo niekšno  
arjavo senuo an za pit 
sam uo vodo za tuo , ki 
moji gaspodarji muore- 
jo  šparat sude za taše 
plaCuvat an redit politi
kante. G aspodarji šv i
carski so vsi bogat. Da
jejo  kravam za jest do
bro ditielo an savoritne 
beverone, takuo pomu- 
zejo puno m lieka s ka
terim runajo ser, ki ima 
sam uo jam e, ku taljan- 
ski governo! Pa ti kam 
greš?

- Ist grem v Italijo.
- Z ak i, k a ’ se n iesi 

ušafu dobro v Svici?
- Za glih reC ni bluo 

hudiega. Za je s t an za 
pit ni manjkalo an tudi 
dielu sem malo an brez 
fadije, ker te težke diela 
jih  storejo narest taljan- 
skim emigrantain, ki jih 
tratajo slaviš ku muše.

- Pa Ce je takuo, zaki 
greš v Italijo?

- Z atuo , ki v S vici, 
če tu d i se sto ji zadost 
dobro, je vseglih le mu- 
šove ž iv lje n je . Dol v 
Italiji pa vsakega muša 
denejo za šindaka!

Potlè se more plaCat 
n iekšne “bustare le” za 
podkupit volitve an se 
rata tudi minister. Ten- 
Cas se začne vprašat ni
ek šn e  rec i, ki k lič e jo  
“ tan g en ti” an se m ore 
z b ra t ,  tu  m alo  c a jta ,  
stuojke an stuojke mili- 
a rd u  an ti na m o re jo  
nic, ker v Italiji m in i
ster ima niekšno rieC, ki 
kličejo “ im m unità par
lam entare” .

T a k u o , k a d a r  bom  
pun miliardu, kupim an 
grad za Stalo, an pozla- 
tien biroc pun dobrega 
fuotra an zaCnem brez 
skarbi vandrat po Italiji, 
brez pomislit, de kajšni 
drugi, zavojo mene, se 
od spota jem jejo življe
nje.

A ltro k è  m uš v Š v i
ci!!!

“San van parnesla fo to
grafijo naših otruok po svie- 
te” nam je  jala Anna iz Ja- 
gnjeda (podutanski kamun) 
“Ceglih na žive tle, so naš.” 

Je naša treeja generacjon 
po sviete. C icica, tista buj 
velika, se klice Ashley, ima 
dvie liet an pu, varje jo  ma
ma Elizabeth (že od imena 
zastopem o, de je  K anade- 
ža); tisti buj minen je  N ic

holas an ima sedan miescu 
(za Božic dopune parvo lie
to življenja). V naruocju ga 
darži “zia” Claudia. Ima 14 
liet. Ona pa je  pru naša, sa’ 
nje tata je  R ino C hiacig  - 
Lurinu gor z Utane, ki lieta 
1968 je zapustu rojstno vas 
za iti dielat po sviete. Usta- 
vu se je  v Kanadi, v miestu 
V a n c o u v e r  z n je g a  lepo  
družino: žena Teresa, ki je

Je paršu cajt se gibat
Ce imata vic ku 60 liet, al 

pa imata kake težave z zdra- 
vjam, al Ce živta na duomu za 
te stare v Spietre, an želta tu
di vi se parbližat telovadbi, 
ginastiki, G orska skupnost 
Nediških dolin je poštudiera- 
la na vas an je organizala an 
tečaj, an kors za “za dat vic 
življenja vašim lietam”. Te-

Caj se zaCne zadnji tiedan vo- 
šta an puode napri do otube- 
rja, vsega kupe bo 18 srečanj, 
dvakrat na tiedan od 16. do 
17.15. ure. Učila vas bo Giu
liana Carrer, ki po poklicu je 
“terapista della riabilitazio
ne”. Ce se vpise puno judi, 
teCaj bo v Spietre v torak an 
Cetartak an v Svetim Lienarte

v sriedo an petak.
Za se vpisat obamitase na 

vaš kamun, al pa v špietarski 
poliambulatorio v pandiejak 
an Cetartak od 8. do 13. ure, 
al pa vprašajta žene, ki diela- 
jo  asistenco te starim doma. 
Cajt je do 7. augusta.

Dost bo koštalo? Samuo 
25.000 lir.

So se rodil an žive deleč po sviete, pa so naši otročič

Ashley an Nicholas so 
viejce Lurinove družine

iz T ren tin a , hčere  L aura , 
Claudia an sin Giorgio, ki je 
pa tata telih otročiču.

Žive vsi tan, pa vsakoan- 
tarkaj parskocejo san “da
m u” . Lietos bi m uoru prid 
spet Giorgio s Claudio.

Njih družina tle doma na 
vide ure jih  objet, na vide 
tudi ure varvat an “poma- 
C kat” n o m alo  A sh ley  an 
Nicholas.

Tudi tel konac tiedan bo
mo m ogli iti se veselit na 
domaCe sejme na odpartim. 
Telekrat bomo mogli iti na 
dva kraja, al v Podboniesac 
(v kraju, ki mu pravejo Pod- 
polica, za tiste ki na vedo, 
tam za Nedižo, kjer je špor
tno igrišC e), al v D olenji 
Tarbji (srienski kamun), gor 
na Kaluže, liep prestor gor 
zad za vasjo.

An na telih sejmah na bo 
m anjkalo  ne za p it, ne za 
jest, pru takuo ples na breja-
rje-

Kamu so dal priznanja na srečanju Afds v obliški vasi?

Dajat kri je dužnuost
C e želta narest tuole pridita v Cetartak 12. vošta gor v Škrutove

Kamu so dal diplome an druge priznanja, 
rikonošimente gor v Oblici na srečanju ti
stih, ki dajejo kri? Je glih poviedat duo so, 
sa ’ so uriedni pohvale. Diploma so pariel 
Amedeo Bledig, Marco Bledig, Sergio Ble- 
dig, Silvia Bucovaz, Daniela Chiuch, Adri
ano Crainich, Edo Drecogna, Terry Duga- 
ro, Ivo Predan, Paolo Scaunich, Daniele 
Zanone. Bronasto madejco so zasluzil Na
dia Guion, Paolina Chiacig, Antonio Dre
cogna, Albino Gariup an Franco Pittia; tisto 
srebamo pa Anna Chiuch an Elvira Simaz.

Dajat kri je naša dužnuost an tudi jasen 
dokaz ljubezni an solidarnosti do tistih, ki

tarpe. Bi korlo samuo na tuole poštudierat 
za nas parsilt se vpisat na AFDS. Ce želta 
se parb ližat teli o rgan izaciji, parložnost 
vam jo da 2. srečanje karvodajalcev tle po 
naših dolinah, ki bo go par Hloc al v Dreki 
v nediejo 12. setemberja.

Na koncu, še na liepa novica. Tle par nas 
imamo spet deželno “autoemoteco” - jo  nie 
bluo štier lieta -. Parvikrat pride tle h nam v 
Cetartak 12. vošta gor v Skrutove, kjer so 
Suole. Ce želta dat kri, pridita: na stuojta 
popit priet mlieka al pa sniest kieki, kjer je 
m aslo. G orè, p riet ko vam snam ejo kri, 
vam ponudejo thè al pa kafè.

Nadia Cian 
iz Salguja 
pozdrav j  a 
v Oblic 
na srečanju 
AFDS. Pru 
v teli vas 
je  nastopila 
parvi krat 
kot podpred
sednica 
AFDS naše 
pokrajine
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Gor v Ruoncu 
nie kapje vodé

Je samuo zavoj o 
ki loruovi so stari 

ari poknjeni al pa je 
še kiek druzega?

Ljudje telega kraja 
pravejo da je tuo an tuo Težave imajo predvsem v petih vasicah

Specogna: “Risolveremo” 
e intanto denuncia ignoti

Al sindaco di Pulfero 
R om ano S pecogna a b 
biam o chiesto quali so
no le prospettive per gli 
abitanti delle frazioni di 
Rodda.

In te rv e rre m o  q u an to  
prim a cam biando alcuni 
tubi della rete. Come am 
ministrazione assieme al
la Comunità montana ab
biamo deciso di cambiare 
due tratti di condutture.

Si p rev ed o n o  tem p i 
brevi?

Penso che risolveremo 
il problema nel giro di u- 
na d ec in a  di g io rn i. La 
spesa sarà notevole, ma 
troveremo una soluzione.

Come?
Cercheremo di attinge

re ai fondi che la Regione 
concede alla  nostra C o
m un ità  m ontana. L a s i
tuazione é critica  anche 
per la nostra disponibilità, 
non per niente di recente

ho proposto il commissa
ria m e n to  del co m u n e . 
G uard i che il p rob lem a 
d e ll’acqua non riguarda 
so lo  R odda, m a un p o ’ 
tutte le frazioni. Pensia
mo anzi di predisporre un 
progetto generale di siste
m azione delle  tubature . 
Ma intanto continuano ad 
a r r iv a rm i d e n u n c e  p e r 
im p o ta b ilità , in q u es to  
perio d o  devo  averne in 
corso quattro.

T orn an d o  a R odda, 
c ’é chi parla di m ano
missioni degli acquedot
ti, di sabotaggi.

Sì, c ’è anche un p ro 
blem a di civism o. Dopo 
aver parlato con alcuni a- 
b itan ti ho p resen ta to  ai 
carabinieri una denuncia 
c o n tro  ig n o ti. O ra  d o 
vranno verificare se c ’é 
q u a lcu n o  che fa m an o 
missioni.

M. O.

s prve strani
Grede, ki nam je  W anda 

tuole pravla, nje m ož Pio 
S tu ram  se je  kum i varnù  
dol z doline, kam ar je  biu 
Su po v o d o  z d a m ig ja -  
n am .V sak  se p o m ag a ta- 
kuo, ki more.

G raz ie lla  B irtig  je  par- 
ložla: “ S ituacjon je  težka, 
zlo  težk a  odkar so začel 
runat tiste cieste “ interpo- 
d e ra l” . H odil so kam ion i 
go r an dol z v e lik im  p e 
zam an tuole je  utonlo poti 
pod k a tere  so bli spejen i 
lo ruovi od vode. T le pari 
nas imamo dva vodovoda, 
dva akuedota. Tist buj gor 
na varh daje vodo tistem u 
dol za k ra jan , t is t  dol za 
k ra ja n  jo  pa  p e je  g o r na 
varh ...”

Sm o jo  v p raša l če vie, 
k a ’ m is le  n a re s t  k am u n . 
G r a z ie l la  je  o d g u o r i la :  
“Sindak se je  pozam inu, se 
je  interesu, dva teknika od 
kam una, ki bi m uorla dat 
'n o  ro k o , ki b i m u o r la  
sk a rb ie t za  re š it  tel p ro 
blem , pari pa de neč je jo  
pom agat... ”

Pari tudi, de m anjka vo

da ne sam uo zak so loruo
vi star an poknjeni, pač pa 
zak je  kajšan, ki jih  je  na- 
puošto vederbu.

“Je ’na peščica ju d i, ki 
živi v drugi m ajhani vasici 
R u o n ca , ki nam  na pusti 
pogledat v kajšnem  stanju 
je  akvedot. Vemo, de voda 
gre notar, na vem o pa kuo 
je  tuo, de taz akvedota na 
pride po hišah.” Nam je  še 
doložla Graziella.

Z upan  R om ano S p eco 
gna pru zavojo tuo lega je 
n ared u  ’no d en u n c jo  dol 
par karabinierjeh pruot ne
z n a n im  lju d e m , “ c o n tro  
ig n o ti” za te le  sab o taže . 
Za kar se tiče loruove Sin
dak se trošta rešit problem  
v k ra tk em  ca jtu , tu dese t 
dni vič al manj. Specogna 
nam je  tudi jau , de tel pro
b lem , p ro b le m  v o d e  n ie  
sam uo  v R u oncu , pač pa 
tud i po d ru g ih  vaseh  po- 
dbonieškega kamuna.

Dol na kam une študiera- 
jo  nap rav t tud i an p roget 
za postro jit vse vodovode 
podbonieške občine četudi 
c a j t i  so  t i s t i ,  k i so , an 
m anjkajo sud.

Savogna: 
approvato 
il conto ’92

É stato di recente approva
to dal comune di Savogna il 
co n to  co n su ltiv o  re la tiv o  
all’esercizio finanziario 1992. 
Il disavanzo, che ammonta a 
circa 111 milioni, é dovuto, 
ha rilevato la giunta, “più ad 
operazioni contabili pregres
se che non relative all’eserci
zio  1992” . Il rev iso re  dei 
conti ha invitato l ’am m ini
strazione a prendere misure 
anche im popolari, m a “più 
incisive se si vuole garantire 
la sopravvivenza del comu
ne”. Secondo il sindaco Cu- 
drig “con il prossimo anno si 
esauriranno i debiti fuori bi
lancio e l’intero deficit sarà 
ripianato nel ’95”. Pesanti in
vece le critiche alla gestione 
da parte della minoranza.

Disco-music 
a Pulfero

Si svolgerà all’insegna dei 
giovani e della musica giova
ne la sagra di Pulfero in pro
gramma da venerdì a lunedì. 
In questa cornice infatti si 
svolgerà per quattro giorni un 
meeting regionale di disco- 
music, organizzato da radio 
Rete Nord-Est.

Numerose sono anche le i- 
niziative di contorno, tra le 
quali una sfilata di moda, di
verse gare di ballo con premi 
interessanti, la partecipazione 
di ospiti dall’estero, esponen
ti di musica di tendenza. Da 
segnalare in particolare lu
nedì alle ore 20.30 l’esibizio
ne della neocostituita squadra 
di pattinaggio artistico.

Predsednik Zveze slovenskih organizacij Marjan Sturm (na 
levi) in predsednik Narodnega sveta koroških Slovencev 
Matevž Grilc

Slovenci na Koroškem 
se pripravljajo na volitve
Poudarjena vloga subjekta manjšine v  odnosu do Slovenije

konske rešitve.
O d b o r p re d la g a  vsem  

slovenskim organizacijam v 
Avstriji, da si skupno priza
devajo za pravico do nepo
s re d n eg a  p o li tič n e g a  z a 
stopstva na deželni in drža
vni ravni.

Ob tem je  odbor sprejel 
sklep, da državni sekretar 
Peter V encelj m ora v naj
krajšem času pripraviti po
ročilo o finančnih podporah 
za vse slovenske manjšine. 
O b tem  so sk le n il i,  da v 
okviru zunan jepo litičnega 
odbora bodo ustanovili po
seben pododbor, ki bo pri
stojen za vprašanja zam ej
skih Slovencev, ki bodo so
delovali tudi na sejah podo
dbora. Sklepi zunanjepoliti
čnega odbora so bili sprejeti 
soglasno.

Pri tem je pomembno, da 
je  o dbor zavrn il zah tevo , 
naj bi Republika Slovenija 
dajala smernice za politiko 
koroških Slovencev. M anj
šine so nam reč subjekt, ki 
morajo same oblikovati po
litiko in tudi same odločati 
o obliki svoje organizirano
sti.

Rekli smo, da za sloven
sko narodno skupnost bodo 
pomembne prihodnje dežel- 
nozborske volitve. Na Ko
roškem  je  danes večinska 
socialdem okratska stranka 
Po nekaterih anketah pa naj 
bi v prihodnjem SPO dose 
gla približno 40 % glasov. 
Nekaj pod 30 % glasov naj 
bi pripadlo ljudski stranki, 
sledijo svobodnjaki (20%), 
Liberalni forum (6) in Zele
ni (5).

T ud i m ed S lo v e n c i na 
K oroškem  obstajajo  raz li
čna g led an ja , kako  n a ro 
dnostn i skupnosti na n a j
boljši način zagotoviti pra
vice, ki ji pripadajo in kako 
se znotraj te skupnosti orga
nizirati. O bstajajo s tem v 
zvezi tudi deljena m nenja, 
kar zadeva sam ostojno na
stopanje ozirom a nastopa
nje slovenske skupnosti v 
okviru avstrijskih demokra
tičnih strank. To je še pose
bej aktualno, če pomislimo, 
da bodo tudi na Koroškem 
v kratkem  deželnozborske 
volitve, ki bodo odločale o 
vladni večini za naslednja 
leta.

O teh vprašanjih je  pred 
nedavnim  razprav ljal tudi 
O d b o r za m ed n a ro d n e  
odnose slovenskega parla
menta. Na seji so bili priso
tni nekateri predstavniki ko
roških Slovencev, med ka
terimi sta predsednika Zve
ze slovensk ih  o rgan izac ij

M arijan Sturm in Narodne
ga sveta koroških S loven
cev M atevž G rilc  p o d ala  
oceno zdajšnjega položaja.

Po daljši razpravi, v kate
ri se je izkazalo, da tudi po
litič n e  s tran k e  v s lo v e n 
skem  parlam entu  različno 
g ledajo  na koncepte obeh 
osrednjih koroških organi
zacij, je  odbor za mednaro
dne odnose sprejel “Teze za 
pripravo poročila o položa
ju  Slovencev in zaščiti slo
venske m anjšine v A vstri
j i”

Iz dokum enta lahko ra 
zberem o, da je  v in teresu  
slovenskih narodnih m anj
š in , da  se z a v z e m a jo  za 
uveljavitev pravice do ne
posrednega političnega za
stopstva.

S lo v e n sk a  o b la s t  je 
odgovorna, da v dvostran
skih odnosih s sosednjim i 
državami vselej opozori na 
ta problem in terja čimprej
šnje in čim celovitejše za-

Zbuogam 
dragi Jurček

Giorgio Qualizza, Jurček 
per quelli di qui che lo co
noscevano e con lui si era
no im pegnati, in anni non 
lontani, in m olte iniziative 
culturali, se ne é andato per 
sem pre lunedì. É m orto, a 
quanto  si sa, annegato , in 
Polonia. Aveva solo 42 an
ni.

L ’ultima volta che l ’ave
vo visto era la vigilia di Na
tale di due anni fa. Mi ave
va portato a casa la sua ulti
ma raccolta di poesie, scrit
te in polacco e tradotte in i- 
ta lian o . G io rg io , che era  
laureato in filosofia, viveva 
a T rib il su p e rio re , a b b a 
stanza appartato. Lì scrive
va le sue poesie, che pub
blicava egli stesso come e- 
ditore, lì studiava le lingue 
s lav e , da lì é p a r tito  per 
l ’ultim a volta verso quella 
terra che aveva eletto quasi 
come seconda patria. I suoi 
s tud i da l in g u is ta  sp esso  
hanno fatto discutere, come 
dopo l ’uscita della sua rac
colta poetica “É dolce il sa
le” , ma in ogni caso anda
vano presi con tu tto  il r i
spetto possibile, com e im 
pegno di una persona seria 
che aveva dedicato la m ag
gior parte della propria vita 
allo studio, (m.o.)

Gor na Poljskem  se je  v 
pandiejak tragično pretarga
la ž iv ljen jska  n it G iorg ia  
Qualizza, ki smo ga vsi klical 
Jurček. Se ne vie Se, kakuo je  
do nasreče pars lo. Zviedel 
smo samuo, de v toplem poli- 
etnem dnevu je  Su plavat, ve
rjetno se je  Cu slavo an se po- 
topiu. Ko piSemo tolo žalos
tno novico, na vemo Se kje an 
koda bo njega pogreb.

Zapustu je  tel sviet Sele 
mlad, premlad, saj je  imeu 
samuo 42 liet. An je  pustu ve
liko praznino. Giorgio je  biu 
zaries poseban človek, dost- 
krat je  bluo težkuo ga zasto- 
pit, zastopit njega življenjske 
izbire. Je biu pa tak človek, ki 
je  pustu močan slied za sabo. 
Pustu je  dost knjig, posebno 
puno poezij, ki so more bit 
narbuojSa pot, kjuč, za odkrit 
njega duSo an sarce, saj ni 
bluo lahko mu prit zaries bli
zu. Giorgio je  posvetiu  vse 
njega življenje Študiju. V za
dnjih lietih je  zbrau Poljsko 
za njega novo domovino, teli 
daržavi je  posvetiu njega za
dnjo knjigo, vzljubu je  poljski 
izik, čutil ga je  za svojega an 
le po poljsko je  v poeziji izra- 
žau svojo duSo. An na Polj
skem se je  zaključila njega ži
vljenjska pot.

Zbuogam, Giorgio!

Na Logu v stavbi triglavskega narodnega parka

Etnografski muzej
Iz slovenskega tiska smo izvedeli, da v podstrešnih pro

storih zgradbe Triglavskega narodnega parka Na Logu v 
Trenti so začeli urejati muzej z znamenito trentarsko etno
loško zbirko.

Postavitev in razširitev trentarske muzejske zbirke naj bi 
bila vredna okoli 300 tisoč mark. Parkovo hišo velikih pro
stornin so po načrtih tolminskega arhitekta Fedje Klavore 
postavili na tem eljih ene izmed italijanskih vojašnic na 
trentarskem Logu. Središče, ki ga zaradi kroničnega po
manjkanja državnega denarja gradijo že več let, bo poleg 
muzeja in dvoran, v katerih se bo predstavljal park, imelo 
tudi niz pritiklin za dejavnosti za potrebe kraja in njegovih 
obiskovalcev. V stavbi bo tudi nekaj zelo lepih turističnih 
apartmajev. Prva dejavnost, ki se je  to zimo vselila pod 
streho parkovega središča, je  am bulanta trentarskega z- 
dravnika Zdravka Kravanje.
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A San Leonardo 
nel torneo di calcio 
i campioni in carica 
battono i savognesi 
mentre Trusgnach 

regala una bella vittoria 
al Grimacco/Drenchia

Comuni: cadono 
Savogna e Pulfero

Con le gare S. Leonar- 
do-Savogna e Grimac- 
co/Drenchia-Pulfero ha 
preso il via il 22 luglio il 
3. torneo amatoriale fra i 
comuni delle Valli. Hanno 
esordito bene i padroni di 
casa, mentre é sorpren
dente ma meritata la vitto
ria del GrimaccolDren- 
chia contro il Pulfero.

S. Leonardo 
Savogna

5
3

S. Leonardo: Walter Zor- 
zutti, Bruno Scaunich, Ro
mano Bledig, Pio Tomase- 
tig, Franco Chiuch, Stefano 
Dugaro, Stefano Carlig, Al
berto Paravan, Walter Chia- 
cig, Michele Podrecca, An
tonio Dugaro, Vanni Ovisza- 
ch, Fabrizio Floreancig, Da
niele Zanon, Ermanno Rucli.

S a v o g n a : P ao lo  S ec li, 
Marco Carlig, Fabio Marti- 
nig, Giuseppe Zabrieszach, 
G iovanni L oszach , Paolo  
Cernotta, G iovanni Golop, 
Claudio Massera, Diego Pe- 
tricig, Roberto Secli, Gianni 
Podorieszach.

I campioni in carica di S. 
Leonardo hanno vinto con
tro il Savogna, che seppur 
sceso in cam po in inferio
rità numerica ha cercato nel 
secondo tempo di raddrizza
re l ’esito  della gara, com 
prom esso nella prim a fra
zione di gioco. L ’espulsione 
di Oviszach a m età ripresa 
ha messo le ali ai savognesi. 
Quando stavano per assapo
rare la g io ia del possib ile 
pareggio, sono stati però ca
stigati dalla quinta rete dei 
padroni di casa. A Cernotta, 
Marco Carlig e Roberto Se
cli hanno risposto Antonio 
Dugaro e Paravan, autori di 
due doppiette, e la rete si
glata da W alter Chiacig.

Grimacco/Drenchia 1
Pulfero 0

G rim acco/D renchia : E t
tore T om asetig , Pio C hia- 
bai, Luigi C h iabai, Paolo 
Giro, Antonio Primosig, A- 
lessandro Vogrig, Massimo 
G us, F ed e ric o  D reszach , 
Gianni Trusgnach, Gabriele 
Trusgnach, Stefano Scude- 
r in , P ao lo  S can o , M arco  
Clodig, Leonardo Crainich, 
Denis D reszach, Nazareno 
Corgnolò.

P ulfero : C laudio Cedar- 
mas, Luca Gubana, M auro 
Saccù, G iu liano  B lasutig , 
Antonino Iuretig, Gabriele 
Manzini, Ivano Birtig, Luigi 
Iuretig, Roberto Birtig, Ste
fano  P o llau szach , W alte r 
Podrecca, Natale Blasutig, 
Severino Cedarmas.

Una prodezza di Gabriele 
Trusgnach a otto minuti dal 
termine ha permesso al Gri
macco/Drenchia di ottenere 
un p rez io so  su ccesso  sul

Qui sotto 
la formazione 
del Pulfero.
A sinistra
il Grimacco/Drenchia

Pulfero. Del prim o tempo, 
conclusosi sullo 0-0, va se
gnalata una bella parata di 
C ed arm as su ra v v ic in a ta  
conclusione di Gus. Inizio 
di ripresa movimentato con 
Luigi Iuretig che ha im pe
gnato Tomasetig. Quindi e- 
ra la volta di Primosig che 
con un tiro dal limite cerca
va di sorprendere il portiere 
p u lfe rese . U n ’esp u ls io n e  
per parte a m età tem po: a

farne le spese P rim osig  e 
Antonino Iuretig. A soffrir
ne di più era il Pulfero, che 
nel finale subiva il gol-par
tita e non riuscita più a pa
reggiare anche a causa di u- 
na prova superlativa di Pao
lo Giro, che “tappava” tem 
pestivam ente tutti i varchi 
della sua difesa, risultando 
con G abriele T rusgnach il 
migliore in campo.

Paolo Caffi

L’atleta della Polisportiva Matajur sale sul podio a Lusevera

Vanessa con il turbo
Buoni risultati nella quinta prova del Gran premio Comunità montane

La pallavolo 
si risolleva

Lo scrutinio dei voti a ll’assemblea di Osgnetto

Lusevera é stata domeni
ca scorsa teatro della quinta 
prova del Gran premio Co
munità montane di corsa in 
m ontagna riservata agli a- 
tleti tesserati per il Centro 
sportivo italiano.

Erano presenti alle gare 
le tre società valligiane, con 
buoni risultati individuali. 
Due primi posti sono stati 
o tten u ti da due a tle ti che 
non hanno ormai bisogno di 
p re s e n ta z io n i:  G iu sep p e  
Puller del Gsa Pulfero e Va
n essa  Iacu zz i d e lla  P o li- 
sportiva M atajur di Savo
gna. Il primo ha sbancato la 
categoria V eterani, m entre 
la giovane atleta del presi
dente Iussig ha dim ostrato 
che può correre dove vuole: 
il risultato é sempre ottimo.

N elle  C ad e tte , dopo  la 
“stella” di Savogna, si sono 
classificate nell’ordine Ka- 
tia Franz (Libertas Grions) 
e Erika Domeniš, che hanno 
preceduto  la com pagna di 
Pulfero Alice Ierep.

Tra i G iovanissim i buon 
secondo posto di Patrik Po
dorieszach (M atajur), m en
tre nei C adetti l ’ennesim o 
posto d ’onore é stato con
quistato da Davide Del Gal
lo, seguito dal bravo Dario 
Gorenszach (entrambi della 
Matajur).

N ella  ca teg o ria  A lliev i 
Davide Rossi del Cs Karkos 
dopo la buona prova della 
giornata precedente ai cam 
pionati nazionali svoltisi in 
Piemonte, dove ha ottenuto 
il 30. posto  asso lu to , si é 
conferm ato su buoni stan 
dard ottenendo la quarta po
sizione nonostan te le non 
ottime condizioni fisiche.

Buono il quinto posto ot
tenuto da C hiara C aporale

(Karkos) nelle Junior. Tor
nando alla Polisportiva Ma
tajur, G abriele Iussig si é 
classificato quarto nei Gio
vanissimi, seguito da Mattia 
C en d o u , m en tre  M arin o  
Iussig nella categoria Adulti 
ha ottenuto il quarto posto. 
Il Gsa Pulfero porta a casa 
anche un nono posto  con

Antonio Trinco nei Senior 
ed un tredicesimo con Ame
deo Sturam negli Allievi.

N ella c lass ifica  per so 
cietà della prova in prim a 
posizione troviamo la Poli- 
sportiva Tim aucleulis (409 
punti), seguita  dalla  Poli- 
sp o rtiv a  M ata ju r (335) e 
dalla Fomese (289).

Doljak
deželni
prvak

Tudi le tošn je  p o le tje  je  
“odkrilo” več talentiranih  
športnikov, ki se ukvarjajo s 
takšn im i panogam i, ki ne 
sodijo m ed tiste, o katerih  
časopisi vsak dan poročajo. 
Ce nekoliko pobliže oceni
mo poletno tekmovalno do
bo bomo opazili, da so se v 
raznih športnih disciplinah 
uve lja v ili tako na deže ln i 
kot tudi državni ravni neka
teri slovenski predstavniki.

Zadnji iz te zmagovite se
r ije  je  1 8 -le tn i C h ris tia n  
D oljak, ki je  v Pordenonu  
postal mladinski deželni p r
vak v hitrostni vožnji. Chri
stianu, po tem uspehu, so se 
sedaj odprla vrata državne
ga tekmovanja in ponuja se 
mu možnost, da bi se v dre
su italijanske reprezentance 
pom eril na vsedržavnih te
kmovanjih.

V e lik i m e t p a  mu bo  
uspel le pod pogojem, da se 
na državnem prvenstvu uvr
sti med prvi tri, kar spričo 
talenta, ki ga ima, ni nemo
goče. (R.P.)

L ’attesa questa volta non 
é andata delusa. Una trenti
na soci ha risposto positiva- 
mente all’appello della Poli- 
sportiva S. Leonardo, pre
sentandosi giovedì 22 luglio 
a ll’assem blea straordinaria 
presso la trattoria da Pia ad 
Osgnetto.

Unico punto in discussio
ne all’ordine del giorno era 
q u e llo  d e l l ’e le z io n e  del 
nuovo consig lio  d irettivo , 
rinviato nella precedente as
semblea per la mancanza di 
candidati. In meno di un’ora 
i soci hanno adem piuto al 
loro  dovere , d im o stran d o  
coragg io  nel con tinuare a 
sostenere la società  in un 
m om ento così difficile per 
lo sport, in particolare nelle 
Valli.

Sono stati chiamati a far 
parte del consig lio  E ttore 
C rucil, A ugusto  C rise tig , 
Enrica Simaz, Pia Chiabai, 
D o lo res V o g rig , G io rg io  
Zonta, Marco Osgnach, An
tonio De Sarno, W alter Zor-

zutti, M anfredi G iangrasso 
e Flavia Sittaro, quest’ulti- 
ma subentrata a Valerio Si
maz che ha rinunciato alla 
carica.

Il presidente della Poli- 
sportiva sarà eletto dal nuo
vo consiglio direttivo, come 
ha deciso l ’assemblea.

Calcetto 
a Livek

Sabato  m attina ini- 
zierà a Livek il torneo 
in ternaz ionale  di c a l
ce tto  o rg an izza to  dal 
club calc istico  locale. 
Le partite si svolgeran
no senza soluzione di 
continuità fino a dome
nica sera, quando verrà 
proclam ata la squadra 
v in c itr ic e . Al to rn eo  
prenderanno parte an
che quest’anno alcune 
formazioni valligiane.

Erika
Domeniš
del Gsa
Pulfero
durante
una
recente
gara

“My bike” Azzida
Si disputerà domenica primo agosto 

ad Azzida la 14. prova della “My bike 
93”, organizzata dal Veloclub Cividale- 
Valnatisone in collaborazione con il lo
cale Comitato festeggiamenti.

La gara , che avrà in iz io  a lle 9, si 
svolgerà su un circuito di fondo lungo 
circa 39 chilometri per le categorie Se
niores e Veterani e di circa 26 km. per 
Juniores e Femminile per tesserati Fci. 
Per le 8 é fissato presso il bar trattoria 
Alla rinascita di Azzida il ritrovo. Alla 
gara parteciperà anche la squadra del
la società organizzatrice.

Nella categoria femminile tra le altre 
atlete prenderà il via la giovane Laura 
Bellida, rappresentante della Polispor
tiva Valnatisone-Bianchi del presidente 
G iovanni M attana. D om enica scorsa  
l ’atleta di Ponteacco nella gara di di
scesa  a T orrean o  si é c la ss ifica ta  al 
quinto posto, m entre M arco M ottes, 
che difende i colori del Veloclub, ha ot
tenuto la quarta posizione di categoria.

Sempre per quanto riguarda le ma
nifestazioni ad Azzida, va segnalato il 
cross ippico che si svolgerà, anche que
sto domenica, a partire dalle 16.
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DREKA

K r a s
Parvo sveto obhajilo
Nasa majhana skupnost je 

imiela pru veselo parložnost 
se sreCat še ankrat go par 
Devici Mariji na Krasu. Po 
navadi tle par nas zvonuovi 
zv o n e  za k a jšan  p o g reb , 
riedko kada za poroko al za 
karst. V nediejo 25. luja so 
nas klical za se veselit kupe 
z našimi otruok, ki tisti dan 
so se parbližal parvemu sve
temu obhajilu. Alessia Ruc- 
chin - Zuanova iz Lombaja, 
Daniele an Filippo Rucchin - 
S te fe n e to v i iz Z aloC ila 
(Rukin) an Manuel Macorig 
- Obrilu go mez Briega so iz 
rok g a sp u o d a  pre M ilja  
CenCiCa parjel njih parvo o- 
stjo.

Paš kada bomo imiel spet 
parvo sveto obhajilo tle par
nas?

Ekološki dan
V nedieljo, ceglih ura ni 

b ila  n a rb u o jša , se je  v 
dreškem  kamunu zbralo še 
kar dobro ljudi, takih, ki i- 
majo radi lepe prestore, mier 
an zdrav ajar. Paršli so dol z 
Laškega z mountain-bike al 
pa z makino an potle so šli 
par nogah po stazi iz Laz daj 
na vrh Kolovrata. Snozeti, 
sience an dobrega ajarja nie 
m anjkalo, kar je  bluo nar- 
lieuš pa je bila panorama po

furlanski dolini. Videlo se je 
do m uorja . V takem  “n e 
beškem” mieru so imiel njih 
pik-nik. Trieba je ree, de že 
v saboto ’na skupina Drejča- 
nu je oCedla zaraščene staže 
an odparla pot tistim , ki z- 
najo uživat v naravi.

^ i G R M E I < ^

L o m b a j  
Jutre odprejo 

Partenovo ošterijo
Bila je  prava uojska z bu- 

ro k rac ijo .V sak  dan je  biu 
p o trieb an  nov doku m en t, 
drug certifikat. Kajsan birok
rat ni nic viedeu, ni niC znu, 
pa jih je zagnu do tistega, ki 
je vse viedeu, vse znu. Na- 
zadnjo se je pokazalo, da je 
manj znu kot te parvi.

Ob pravem cajtu, je potri- 
eba naletiet na pravega Clo- 
vieka. Nu, nakoncu pa je šlo 
le vse dobro, ker sta imiela 
Lucette in Ernesto DreCinu 
tudi dobro kom panijo ries 
pravih parjateljev, ki so jim  
radi pomagali in šli na ruo- 
ke, ob vsakem momentu, ob 
vsaki potrebi, za vsak dobar 
nasvet. Takuo, de sada lahko 
odprejo, kjer je bila Parteno- 
va oštarija trattorio-bar “Al
la Francese”. Odprejo jo  ju- 
tre, u petak 30. julija, ob 19. 
uri, seveda u Lombaju. Do 
21. ure ne bo m anjkalo za 
pod zob.

Vabljene so vse oblasti iz 
naših dolin in vsi ljudje, ki

se vesele tega odpartja.
“A Lombaj di Grimacco, 

su lla  s tra d a  p ro v in c ia le ,  
sarà inaugura ta  la nuova  
trattoria-bar “Alla France
se ”. L ’inaugurazione avrà  
luogo venerdì 30 luglio, alle 
ore 19. Fino alle ore 21 se
guirà un rinfresco. Sono in
vitate tutte le autorità delle 
Valli, tutti i cittadini, in par- 
ticolar modo coloro che de
sid era n o  a p p o g g ia re  ta le  
nostra iniziativa”. I gerenti 
Brulibois Lucette e Rucchin 
Ernesto - DreCinu.

^ S O V O D N J E

T a r č m u n  
Žalost v Bornovi his
Po hudi boliezni je umarla 

Maria Trinco, uduova Marti- 
nig - Bornova ta par hiš. I- 
miela je 73 liet. Umarla je v 
videmskem Spitale, na telim 
svietu je zapustila hci Lucia
no, sina Marca, zeta, nevie-

sto, navuode an vso drugo ž- 
lahto. Nje pogreb je biu gor 
na TarCmune v petak 23. lu
ja  popudan.

SPETER _

Nove hiše
Tele so hiše, ki Benedil iz 

Čedada je zazidala gor v S- 
pietre, na liepem kraju, ki se 
klice “ S ed la” an k jer tele 
zadnje lieta je zraslo zaries 
puno hiš. V telim velikim h- 
ramu je vic stanovanj, apar- 
tamentu. Adni so buj velie, 
drugi buj majhani. Če štu- 
dierata kupit ’no hišo, tela je 
’na liep a  p a r lo ž n o s t. Pa 
pohitita, zak je še malo apar- 
tamentu fraj. Potlè še na st
var: za kupit telo hišo, je že 
“mutuo regionale agevola
to”.

Za druge inform acjone, 
obarnita se na Benedil v Če
dad, ul. Carlo Alberto (tel. 
730614).

PISE
PETAR MATAJURAC

Bunik je ležu na pastieji 
imeu je že glažove oči...

V nasi gorski vasi se je  
zbralo okuole bunika puno  
ljudi. Bunik je  ležu na p a 
stieji an se ni gibu. Imeu je  
že glažove, steklene oči an 
p o  l ic ih  se m u j e  c e d iu  
m artvaSki puot. Vsak tist, 
ki ga je  pogledu, potipu za 
roko, mu poluožu  roko na 
čelo , je  zapustu  bunikovo  
ka m b ro  an ja u :  “N e bo  
n ič !" .

Z b ra la  se je  ž la h ta  an 
p a rja te lji. O d ločili so  se, 
da bo potrieba poSjat kaj- 
Snega po zdravila, po  me- 
dežine. Tale je  bla že velika 
rieč, že velika odločitev.

Par nas, po naSih vaseh
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je  bla že tajSna navada, da 
če j e  zb o le u  g o sp o d a r  v 
hiS, n ieso  Sli po  m edežin . 
O k u o le  n je g a  so  m o li l i  
“n o v e n e " , p r o s i l i  B o g a , 
M arijo na Stari gori a n vse 
svečenike, naj mu pom aga
jo , naj ga ozdravijo an mu 
rešijo življenje. Po miediha  
nieso Sli.

Če pa je  oboliela krava v 
hlievu, če je  samuo nomalo  
počuotala so Sli iz gorskih  
vasi (napravli so tudi 25 ki
lom etru) do ve terin a rja  v 
Spietar.

Č lo v e k ,  ki j e  parS u  o d  
zuna an videu tele reči, ni 
m ogu  z a s to p i t  o b n a ša n ja  
d r u ž in e  d o  bu n ik a  an d o  
krave . M islu  j e ,  da  im ajo  
buj rad i  kravo , ku g o s p o 
darja.

Tudi mene je  bluo težkuo 
za s to p it, a p o tle  sem  po-  
gruntu an zastopu: mizerja  
je  bla takuo velika an g o 
spodar nie mu nič zaslužit. 
G o sp o d a r ja  n ie so  m o g li  
must, kravo pa ja . G ospo
d a r  n ie  im eu  m lie k a  za  
otroka, krava ga je  imiela. 
Če je  krava zboli e la, jo  je  
bluo trieba ozdravit, da bo
jo  otroc imiel mlieko. Če je  
zboleu gospodar, je  blu za- 
dost “novene” okuole n je
ga.

Takuo se je  zgodilo z na- 
Sim parjateljam  - gospoda
rjem v naSi gorski vasi...

Mu nieso Sli p o  miediha,  
a če so mu Sli p o  medežine  
j e  bla že velika rieč.

Po m edežine v Skrutove  
j e  Su tajSan, ki ni biu ne za  
Škodo ne za nuc. O njem so 
pravli,  da mu j e  manjku vič

1
ku ka jS a n  “p e ta k "  .1 r 
Dobremu kumetu al pa  
d ie lu cu  je  b luo  Skoda  ^ 
zam udit cajta. Zatuo so 
poSjal tajSnega, ki ni biu 
za dielo.

Tudi tele človek, ki mu je  
manjku vič ku kajSan “p e 
ta k ” je  Su g led a t bunika. 
Okuole sebe je  ču od dru
gih samuo besiede: “Ne bo 
n i č ! ” . Z a tu o , ko  so  ga  
zbral, da puojde po  m ede
žine v Skrutove an ko je  Su 
po poti, je  sam s sabo, na 
g la s , p o n a v ju :  “N e bo  
nič!" an tle se začne naSa 
ta prava Storja.

“Ne bo nič, ne bo n ič ...” 
ParSu je  na Liesa. Pod mu- 
ostam  je  rib ič  loviu  ribe. 
Ču je  besiede parsm uknje- 
nega puoba.

“K akuo ne bo n ič? ” se 
je  oglasu. “Včera sem jih  
ujeu 300. Reči magar vsak 
dan 300!"

P arsm ukjenec je  Su na- 
p r i  an za č e u  p o n a v a jt:  
“M agar vsak dan tristuo!” 
ParSu je  v Kosco. Ljudje so 
nesli v jam o na pogreb sta
ro ženo. PomieSu se je  med 
ljudi an parbližu do truge, 
do k a s e le  an p o n a v ju :  
“M agar vsak dan tristuo!” 
“Muč, ki guoris, preSernik! 
MuoraS guorit: Buog se j i  
usm ili čez duSico!” mu je  
jau  žalostan mož. Pogrebci 
so Sli v cierku, on pa je  Su 
kar naprej po ciesti an po- 
navlju na glas: “Buog se j i  
usmili čez duSico!”

Pod PuoStakam je  sreču 
na ciesti kumeta, ki je  peju  
kravo: “Buog se j i  usm ili 
čez duSico!" je  bulu v kra

vo . 
“ P r e 

klet Sleut, ki blebetaš! Reci 
rajS: P rek le ta  m arha . Ze  
trikat sem jo  uozu an se ne- 
čje ubrejt!” NaS puob je  Su 
napri an p o n a v lju . “P re 
kleta m arha...” .

ParSu je  za O snje. Pod  
garmam, blizu d este , sta se 
dva mlada ljubila, “Prekle
ta m a rh a , p r e k le ta  m a r 
h a . . .” j e  u eku  tu  čečo . 
“Muč norac, ki guoris? Ne 
takuo, reči rajS: Tuole je  
ve seje moji ga sarca!”. Sle- 
u tie je  Su napri an ponavju: 
“T u o le  j e  ve s e je  m o ji ga  
sarca!”

P arSu  je  v S k r u to v e .  
Pred Kekulnovo hiSo sta se 
tukla dva moža. Dajala sta 
se jih  vse te preklete. Usta- 
vu se je  an gledu, pa se ni 
pozabu  ponavlja t: “Tuole  
je  ve se je  m o jiga  s a r c a !” 
P retepača  sta  se ust avla , 
pogledala an kot blisk var- 
gla nanj. Ries lepe jih  je  fa -  
su.

V S istem  m o m e n tu  je  
parSu mimo z bičikleto nje
ga vasnjan. “Zefa, ki dielaS 
tle?” ga je  popraSu, ko ga 
je  videu vsega karvavega. 
“Tle sem parSu po m edeži
ne za  M a te u ž a !” m u je  
odguoriu. “M ateuž jih  nie- 
ma vič po triebo . K upi jih  
sam za se, M ateuž je  uma- 
ru !"  m u j e  p o v ie d u  v a 
snjan. “Ah,  takuo je . Sem  
ja u , da ne bo nič!" mu je  
odguoriu an se obarnu pru- 
oti duomu.

Miedihi v Benečiji
»R EK A
doh. Lorenza Giuricin 

K ras:
v sredo ob 12.00 
Debenjc: 
v sredo ob 15.00 
T rinko:
v sredo ob 13.00

GARM AK
doh. Lucio Quarf>nolo 

Hlocje:
v torek ob 10.30 
v sredo ob 10.00 
v petak ob 10.30

doh. Lorenza Giuricin 
Hlocje:
v pandiejak ob 11.30 
v sriedo ob 10.30 
v petak ob 14.30 
Lom baj: 
v sriedo ob 15.00

PODBUN1ESAC
doh. Vilo Cavallaro 

Podbuniesac: 
v pandiejak, sriedo 
an petak od 9.00 do 11.00 
v torak od 16.00 do 17.30 
v c e ta r ta k o d 9 .3 0 do 11.(X)

doli. Giovanna Plozzer 
Podbuniesac: 
v pandiejak, sriedo 
an petak od 8.30 do 10.00 
v torak an Cetartak 
od 17.00 do 18.30

SOVODNJE
doh. Pietro Pellegriti 

Sovodnje:
od pandiejka do petka 
od 10.00 do 12.00

SPIETAR
doh. Edi Cudicio 

Spietar:
v pandiejak, sriedo, Cetartak 
an petak od 8.00 do 10.30 
v torak od 16.00 do 18.00 
v soboto od 8.00 do 10.00

doh. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak,torak 
an petak od 8.45 do 9.45 
v sriedo od 17.00 do 18.(K) 
v soboto od 9.45 do 10.45

SRIED NJE

doh. Lucio Quargnolo 

Sriednje:

v pandiejak ob 11.00 

v Cetartak ob 9.30

doh. Lorenza Giuricin 

Sriednje: 

v torak ob 11.30 

v cetartak ob 10.15

SV. LIENART

doh. Lucio Quargnolo 

G orenja M iersa: 

v pandiejak od 8.00 do 10.30 

v torak od 8.00 do 10.00 

v sriedo od 8.00 do 9.30 

anod  17.00 do 18.00 

v Cetartak od 8.00 do 9.00 

v petak od 8.00 do 10.00 

anod  17.00 do 18.00

doh. Lorenza Giuricin 

G orenja M iersa: 

v pandiejak od 9.30 do 11.00 

v torak od 9.30 do 11.00 

v Cetartak od 11.30 do 12.30 

v petak ob 16.00

Guardia medica
Za tis tega, ki po trebu je  m iediha 

ponoC je  na razpo lago  »guard ia  

medica«, ki deluje vsako nuoc od 8. 

zvicer do 8. zjutra an saboto od 2. 

popudan do 8. zjutra od pandiejka. 

Za Nediske doline se lahko telefona 

v Spieter na Številko 727282.

Za Cedajski okraj v Čedad na šte

vilko 7081, za Manzan in okolico na 

Številko 750771.

Poliambulatorio 
v Špietre

Ortopedia, v sriedo od 10. do 1' 
ure, z apuntam entam  (727282) an 
impenjativo.
Chirurgia doh. Sandrini, v Cetartak 
od 11. do 12. ure.

Dežurne lekarne /  Farmacie di turno
OD 2. DO 8. VOSTA 

Skmtove tel. 723008 - S. Giovanni al Nat. tel. 756035 
OD 31. LUJA DO 6. VOSTA 
Cedad(Fomasaro) tel. 731264 

01.i nediejah in praznikah so odporte samuo zjutra, za ostali Cas in za 
ponoC se more klicat samuo, Ce ričeta ima napisano »urgente«.

BČlKB
BANCA DI CREDITO DI TRIESTE 
TR2ASKA KREDITNA BANKA

FILIALA ČEDAD Ul. Carlo Alberto, 17
Telef. (0432) 730314-730388

FILIALE Dl CIVIDALE Via Carlo Alberto, 17
F ax (0432)730352

CAMBI - Martedì ,
MENJALNICA -Torek

C E R T IF IC A T I DI D EPO SITO

A 3 m esi al tasso  nom inale  del 9 ,7 5 %  - tag lio  m in im o  100 m ilio n i 

A 6 m esi al ta sso  nom inale  del 9 ,5 0 %  - tag lio  m in im o  5 m ilio n i 

A  12 m esi al ta sso  nom inale  del 9 ,2 5 %  - tag lio  m in im o 5 m ilio n i

va lu ta k o d e k s nakupi p ro d a ja m ed ia

S lo v en sk i T olar SLT 12,80 13,30 —
A m eriški d o la r USD 1580,00 1632,00 1604,78
N em ška  m ark a DEM 923,00 943,00 929,34
F ran c o sk i frank FRF 269,00 277,00 272,13
H olansk i florin t NLG 816,00 842,00 826,23
B elgijski frank BEK 44,25 45,70 44,78
F un t S terling GBP 2378,00 2440,00 2409,90
K anadsk i d o la r CAD 1235,00 1275,00 1253,24
J a p o n s k i jen JPY 14,70 15,40 15,08
Š v ica rsk i frank CHF 1045,00 1067,00 1055,43
A vstrijsk i Šiling ATS 130,40 34,50 132,05
Š p a n s k a  p e s e ta ESP 11,40 12,30 11,58
A v stra lsk i d o la r AUD 1073,00 1108,00 1089,65
Ju g o s lo v a n s k i d in a r  YUO — — —
H rvaški d in a r HRD 0,30 0,55
E urop . C urr. Unity ECU — 1805,70


